

Kolloquium zur Slavistischen Linguistik

19. Mai 2021, 18:15 Uhr

Video-Konferenz (BigBlueButton), Details per Rundmail

What can monolingual and heritage speakers tell us about morphosyntax?

Was sagen uns Daten von monolingualen und Herkunftssprecher*innen über Morphosyntax?

Dr. Teodora Radeva-Bork (University of Potsdam)

In this talk I discuss data from two populations – Bulgarian monolinguals and Bulgarian Heritage Speakers, and show in what way the data can be illuminative with respect to a number of morphosyntactic properties such as, for example, overmarking, use of full pronouns instead of clitics, and variability in the ordering of sentence constituents. The Bulgarian data will also be examined in a broader Slavic context, taking previous results from Russian, Ukrainian, Serbo-Croatian and Czech into account.

In dem Vortrag werden Daten zweier Gruppen – bulgarischer monolingualer Sprecher*innen und bulgarischer Herkunftssprecher*innen – diskutiert. Es wird gezeigt, in welcher Weise die Daten in Hinsicht auf verschiedene morphosyntaktische Eigenschaften erhellend sein können, z.B. Overmarking (übermäßige Markierung), Verwendung voller Pronomina statt Klitika, Variabilität der Ordnung von Satzkonstituenten. Die bulgarischen Daten werden in einen größeren slavischen Kontext gestellt, wobei vorliegende Erkenntnisse zum Russischen, Ukrainischen, Serbokroatischen und Tschechischen Berücksichtigung finden.